
I. Situacijsko poročilo: Tov. podpredsed* 
nik Golež Fran pozdravi navzoče ter otvori 
zborovanje. Iskreno čestita dolgoletnemu in 
agilnemu predsedniku našega učiteljskega 
društva, ki je pred kratkim nastopil službo 
sreskega šolskega nadzornika v Murski So* 
boti. . 

V zbranih besedah se spominja umrlega 
tov. Kopica, častnega člana svetolenarškega 
učiteljskega društva. Tovariši se, dvignejo 
raz sedežev ter mu zakličejo trikratni »Slava«. 

Dopisi se prečitajo in obravnavajo. 
Glede kuriva se apelira na šolske upra* 

vitelje, da se izognejo kolikor mogoče event. 
sporov s krajevnimi šolskimi odbori, ter da 
se točno držijo zakona o narodnih šolah. 

Poverjeništvu UJU se pošljejo sledeči 
predlogi za pokrajinsko skupščino: 

1. Člani učiteljskih društev naj plaču* 
jejo redno mesečno 1 Din za Učit. dom. 

2. Potni stroški delegatov za skupščine 
se naj plačujejo iz skupne blagajne poverje* 
ništva. 

3. Svetolenarško učiteljsko društvo je 
proti obveznosti plačevanja prispevkov za 
pevski zbor UJU. Zadevo naj vsako društvo 
zase uredi. 

4. Naše učiteljsko društvo zastopa mne* 
nje, da se še nadalje prispeva za »Zvezo dr* 
žavnih nameščencev«, kajti samo potom skup* 
nosti bomo dosegli to, za kar se borimo. 

5. Poverjeništva se naji uredijo po sek* 
cijah, ki odgovarjajo banovinam. 

6. Bodoči urednik (»Popotnika« naj uži* 
va popolno avtonomijo. 

7. Knjige Mladinske Matice naj izidejo 
v presledkih V\ leta po 1 knjiga. 

8. »Naš rod« na ji izide mesečno; cena 
naj ne presga 2 Din. V tem znesku so vra* 
čunjene knjige. Mladinske Matice. 

Poverjeništvu UJU v Ljubljani se pošlje, 
sledeči dopis: Svetolenarško učiteljsko dru* 
štvo apelira in prosi poverjeništvo UJU v 
Ljubljani in celjsko učiteljsko društvo, da 
medsebojni spor še pred pokrajinsko skup* 
ščino likvidirata, ker danes niso časi za take, 
spore. Vsemu učiteljskemu stanu je treba, 
danes največ sloge in skupnosti. 

II. Samoizobrazba: Samoizobraževalni 
krožki niso delovali, ker so bili mrtvorojeno 
dete. — Okrajna učiteljska knjižnica je na* 
bavila več novih knjig, v katerih bo našlo 
naše učiteljstvo marsikatero novo in dobro 
misel. 

III. Izvenšolsko delo: Tov. Štuhec prosi 
šolske upravitelje, da mu ob koncu šolskega 
leta pošljejo podrobno poročilo o izvenšoi* 
skem delovanju učit. na posameznih šolah. 

IV. Reforma šole. Poročilo tokrat od* 
pade. 

V. Predlogi in slučajnosti: Tov. podpred* 
sednik prosi, da naročajo šolski upravitelji 
vse šolske potrebščine potom Učiteljske go* 
spodarske poslovalnice. 

Namesto venca na grob umrlega tov. Koi 
piča se nakaže iz društvene blagajne za Učit. 
dom v Mariboru 200 Din. 

Glede članstva učiteljstva pri Kmetijski 
družbi se soglasno priključi društvo sklepu 
učiteljskega društva za politični srez Ljuto* 
mer z dne 3. maja 1930. 
Fr. Golež, podpreds. Žigart Avgusta tajnica. 

+ POROČILO O ZBOROVANJU SRE* 
SKEGA UČIT. DRUŠTVA UJU — LJUB* 
LJANA=OKOLICA — vzhodni del — dne 
7. junija 1930. ob 9. uri v osnovni šoli v 
Mostah. 

Statistika: Članov je 112, navzočih1 78, 
t. j.. !69"6%. | 

Dnevni red: 1. »O težnjah nove šole« 
(pred. univ. prof. g. dr. K. Ozvalda). 2. Pred* 
logi za pokrajinsko in državno skupščino. 
3. Slučajnosti. 

Tov. predsednik otvori zborovanje, po* 
zdravi navzoče članstvo in posebej še preda* 
vatelja univ. prof. g. dr. K. Ozvalda. 

G. prof. dr. Ozvald nam je v svojem 
predavanju: O težnjah »nove šole« podal 
zahteve nove šole in navedel dokaj zanimivih 
slučajev iz dunajskih šol. Odklanja, da bi se 
napravila iz nove šole šablona — ker to bi 
bilo silno nevarno in bi se lahko napačno 
raztolmačilo. Omenja, da bi se morali za svo* 
boden pouk zanimati starejši učitelji, zani* 
majo se pa v prvi vrsti mlajši. 

Predavanju, ki je bilo vseskozi zanimivo, 
ni sledila debata — le od strani nekaterih 
tovarišic in tovarišev par vprašanj in razjas* 
nitev. 

Po odobravanju učiteljstva se je končno 
tov. predsednik iskreno zahvalil g. predava* 
telju za njegovo predavanje. 

Nato je poročal tov. Iv. Dimnik podrob* 
no in informativno o pravilniku k osnovno* 
šolskemu zakonu, čemur je učiteljstvo sledilo 
z zanimanjem in zadovoljstvom; za kar se 
mu je tov. predsednik v imenu vseh prisrčno 
zahvalil. 

Izglasovali so se sledeči predlogi pover* 
jeništva za pokrajinsko skupščino: 

1. Društva naj prispevajo mesečno 1 Din 
za Učiteljski dom v Ljubljani in Mariboru. 
— Da! 

2. Delegati naj se plačujejo iz blagajne 
poverjeništva. — Da! 

3. Prispevki za samoizobraževalno akci* 
jo. — Ne! 

4. Počitniški samoizobraževalni tečaji. — 
(Vsak na svoje stroške!) 

'5. Prispevki za učiteljski pevski zbor. 
— Da! 

6. Prispevki za Zvezo državnih name* 
ščencev. — Da! 

7. Pravila centralne organizacije in šte* 
vilo sekcij. — (Smo že glasovali in poročali). 

8. Pedagoški list »Popotnik«. — Ostane! 

9. Mladinske publikacije: »Naš rod« in 
Mladinska Matica. — (8 številk po 2 (Din). 

Za državno skupščino ni posebnih pred* 
logov. 

Tov. blagajničarka ponovno opominja 
članstvo k rednemu plačevanju. 

K temu predlaga tov. Lulik: da se vsa* 
kogar izterja potom advokata, kdor do za* 
četka prihodnjega meseca ne plača svoj or* 
ganizačni davek. 

Tov. predsednik poroča, da se vrši ogled 
pivovarne »Union« v torek dne 10. junija 
1930. ob 15. uri, nakar zaključi zborovanje. 
Kosin, preds. Anka Celnarjeva, tajnica. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SREZ 
MURSKA SOBOTA je zborovalo dne 16. ju* 
nija 1930. pri Sv. Juriju na Goričkem. Na* 
vzočih je bilo 56 članov. Tovariš predsednik 
otvarja zborovanje in pozdravlja vse udele* 
žence, posebno novovstopivše člane in čla* 
niče. Pojasnil je vzrok sklicanja tega zboro* 
vanja pri Sv. Juriju, poudarjal je, da je ude* 
ležba na naših zborovanjih tovarišem z Len* 
davske doline najtežavnejša, in da se jim ne* 
koliko oddolžimo smo priredili zborovanje v 
njihovem centru. Ker ni navzoč tov. tajnik se 
izvoli tov. Mlekuž Zoro za zapisnikarico. 

Situacijsko poročilo. Tov. Hočevar poda 
situacijsko poročilo od zadnjega zborovanja 
do danes. V tem času se je vršila seja ožjega 
in širjega sosveta. Največjo pozornost po* 
sveča organizacija v zadnjem času poslovni* 
ku, ki mora v kratkem času iziti. Tov. Dim* 
nik je bil celo pozvan v Beograd, tako da ima* 
mo upanje, da se marsikaj izboljša, kar ni 
jasno v šolskem zakonu. Turneja pevskega 
zbora po Češkoslovaški je dobro uspela. Ob* 
širno poroča o izstopu celjskega učiteljskega 
društva iz UJU. Učiteljstvo obžaluje, da iz* 
stopa društvo iz organizacije zaradi par oseb* 
nih užaljenosti ravno v času, ko bi morali biti 
najbolj disciplinirani in posvečati vso pažnjo 
poslovniku in našim stanovskim vprašanjem, 
tudi tem velja oseba nič, celota vse. Sklene 
se predlagati, da se »Naš rod« in Mladinska 
Matica združita, kar bo v prid obema institu* 
cijama. — Uredništvo »Popotnika« je prevzel 
g. nadzornik Senkovič. 

Pri blagajnikovem poročilu se je ugoto* 
vilo, da nekateri člani zelo neredno plaču* 
jejo članarino, dočim moramo mi točno ob* 
računa vati s poverjeništvom. Sklep: Kdor ne 
plača članarine za prvo polletje 1930. do 1. 
junija 1930. se mu z 1. julijem ustavijo časo* 
piši in se ga črta kot člana društva. Tov. šol* 
skim upraviteljem se priporoča zbiranje in 
skupno pošiljanje članarine. 

Predavanje tov. Antauerja, ki je govoril 
o nazornem nauku kot osrednjem predmetu 

Stanovska organizacija UJU 
Iz društev: 

Poro«lt: 
+ SVETOLENARŠKO UČIT. DRU*. 

ŠTVQ je zborovalo petič dne 14. junija 1930. 
pri Sv. Lenartu v Slov. goricah. 

Statistika: Število učiteljstva v okraju 52, 
včlanjenih je 50 + 2 upokojenca, navzočih 25, 
t. j . 50%. 

vsega pouka na nižji stopnji, je bilo zelo za* 
nimivo. Prečitala se je tudi učna slika »Naše 
sinice in vrabci«, ki jasno pojasnuje samode* 
lavnost učencev pri nazornem nauku. Tov. 
Antauerju se predsednik lepo zahvaljuje za 
njegov referat. 

Tov. predsednik poroča obširno o UGP, 
0 njenem pomenu za organizacijo, o njenem 
poslovanju, jo toplo priporoča vsem tovari* 
šem upraviteljem. Skrbimo za naše gospo* 
darske institucije, skrbimo za sebe. 

Pri slučajnostih se je govorilo o odteg* 
ljajih za nabavljalno zadrugo in postopku za 
vrnitev odtegljajev. Posameznikom so se 
dale tudi informacije o sokolskem zletu v 
Beogradu. 
C. Hočevar, t. č. preds. Mlekuž Zora, tajnica. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SREZ 
MARIBOR LEVI IN DESNI BREG je imelo 
svoje redno zborovanje dne 14. junija 1930. 
v Mariboru. 

I. Vpisanega članstva je 130, navzočih 
78, t. j . 60%. Od 35 šol jih 9 ni bilo zastopa* 
nih po nobenem članu. 

Tov. predsednik Mirko Vauda je pri* 
srčno pozdravil vse navzoče, posebno pa 
nove člane našega društva, tovarišice: Danilo 
Černigojevo in Nado Žiherjevo iz 'Limbuša 
ter Blanko Špes*Belšak od Sv. Marka*Fram, 
pa tudi zastopnika pov. tov. Hrena. 

II. Tov. predsednik je podal kratko po* 
ročilo o seji širjega sosveta. Prečitani in 
vzeti v pretres so bili došli dopisi, tičoči se 
raznih internih in tekočih zadev, iz katerih 
so zboirovalci resumirali in sprejeli sledeče 
predloge za pokrajinsko skupščino: 

1. Prispevek za Učit. dem naj znaša 
1 Din mesečno. 

2. Delegate plačujejo društva sama. Ute* 
meljitev: Skupščine menjajo daljavo kra* 
jev, kjer se vrše, kar le tozadevne proračune 
in račune- komplicira; tudi iz tozadevnih 
računov zadnjih 3 let vidimo, da so (vsaj v 
našem društvu) stroški za delegate prišli 
precej niže kot se1 glase v okrožnici št. 880. 

3. Smo za prostovoljne, ne pa za obli* 
gatoTične prispevke za samoizobraževalno 
akcijo. Utemeljitev: Učiteljstvo je včlanje* 
no v Pedagoški centrali v Mariboru, po ve* 
čini naročeno na publikacije SŠM in na razne 
druge pedagoške ter ostale revije in^ knjige, 
gmotno pa v skrajno mizernem stanju. 

4. Smo proti predlogu o vzdrževanju po* 
čitniških . izobraževalnih tečajev na naše 
lastne stroške. ' 

5. Smo, dokler se ne izboljša naše gmot* 
no stanje, proti o b v e z n i članarini za 
pevski zbor UJU mesečno (1 Din. Damo pa 
radi prostovoljno nekaj iz prihrankov. 



6. Strinjamo se s prispevki za Zvezo 
državnih nameščencev. 

7. Smo za predlog pravil, kakor je ista 
sestavilo pov. UJU v Ljubljani; samo za 
9 sekcij, ki bi se krile s teritorijem banovin. 
(Že sklenjeno na zborovanju 8. marca t. L). 

8. »Popotnik«. — Odobravamo tozadev* 
ne ukrepe pov. UJU v Ljubljani. (Že spre* 
jeto na zborovanju 8. marca t. L). 

9. Mladinska Matica in »Nas rod« naj 
se združita. Tzda naj se 8 številk »Našega 
roda« in ob koncu leta (zadnja 2 meseca!) 
Publikacije Mladinske Matice z mesečnim 
prispevkom po 2 Din. 

10 Za vsa društva naj bodo o b v e z n i 
pri pokrajinski skupščini z . v e č i n o spre* 
tieti sklepi, ki zadevajo le notranjo ureditev 
in razmah naše organizacije. V kolikor pa se 
s sprejetimi sklepi gmotno n a n o v o o b re* 
m en j u j e članstvo, pa se posameznim dru* 
štvom prepušča popolna svoboda (gospodar* 
ska avtonomnost). lEdina izjema je možna 
namreč: Vsa društva, t o r e j n i t i b r e z 
e n e i z j e m e , so pri svojih zborovanjih 
s o g l a s n o sprejela kak tak sklep, ki je bil 
nato s o g l a s n o sprejet tudi pri pokrajin* 
ski skupščini. Majorizi.rati pa odslej v teh 
zadevah ne skušajmo več nobenega društva. 
Utemeljitev: Zadnja leta so bili sprejeti pri 
pokrajinskih skupščinah tudi sklepi, s kate* 
rimi se je obremenilo članstvo z novimi pri* 
spevki ter se je zato zvišala članarina. Pri 
nekaterih društvih teh poviškov naknadno 
niso sprejeli, vsled česar so bile članarine 
raznih društev tu in tam zelo različne. Vse 
to je slabo vplivalo na članstvo pov. HJJU 
Ljubljana, zlasti v današnjem mizernem 
stanju našega stanu in je tvorilo v mnogih 
slučajih izvor sporov med društvi in pover* 
jeništvom, kakor tudi omajalo zaupanje v 
vodstvo posameznih društev, kojih delova* 
nje je zato nazadovalo. 

Razen tega je bil sprejet predlog po* 
verjenika SŠM tov. Podgornika: Članarina 
za SŠM naj se pobira redno mesečno po 
3 Din z društveno članarino od vseh čla* 
nov, ki i z r e c n o te obveznosti ne odklo* 
nijo. Pri poročenih učiteljskih parih plačuje 
?e en član. Poverjeniki ostanejo kot po* 
sredovalci med društvom in člani. 

III. Za delegata za pokrajinsko skupšči* 
no so bili izvoljeni: Ivan Šeško, Franc Či* 
ček, Irroa Mežanova. Za namestnike: V. 
From, F. Čepe, F. Konečnikova. Za državno 
skupščino pa: Ivan Dšura, Vekosiav From, 
Irma Mežanova. i Namestniki: Ivan Šeško, 
Josip Pur, Vilma Kožuhova. 

IV. Tov. Hren je poročal o sedanji sti* 
lfzaciji najvažnejših - členov pravilnika k 
zakonu o narodnih šolah, ki je izdelan in 
čaka samo še .sankcije. 

V. Med slučajnostmi se je o gorenjem 
poročilu, zlasti o stanarini in kurivu razvil 
živahen razgovor, nakar je tov. predsednik 
sklenil izborovanje z voščilom: Vsem prije* 
t en oddih v počitnicah in na — v e s e l e j * 
š e — svidenje v jeseni! 
Mirko Vauda, preds. Ivan Šeško, tajnik. 

+ POROČILO O ZBOROVANJU UČL 
TELJSKEGA DRUŠTVA ZA SREZ LA=. 
ŠKO, ki se je vršilo dne 3. junija 1930. v 
Laškem. 

Statistika. Včlanjenih je v društvu 118 
članov in člani*;, navzočih 72, t. j . 61%. 

Situacijsko poročilo. Tovariš predsednik 
otvori zborovanje s pozdravom na vse na* 
vzoče posebno pa pozdravlja še na novo 
pristopivši tovarišici Kmet Gabrijelo in La* 
diha Anko. Iskreno pozdravi še starega uči<= 
teljskega borca in častnega člana našega dru* 
štva šolskega ravnatelja Antona Gnusa. 
urednika »Učiteljskega- Tovariša« Iv. Dfcn* 
nika ter pesnika Grišo*Koritnika, čestita to* 
varišu nadzorniku Ljudevitu Potočniku na 
imenovanju za stalnega šolskega nadzornika 
za srez Laško. 

Sledi či tanje zapisnika zadnjega zboro* 
vanja, ki se odobri. Po prečitanju došlih do* 
pisoy je izčrpno poročal tov. Dimnik^ o 
osnutku pravilnika k zakonu o narodnih šo* 
lah. Navzoči so vzeli njegovo poročilo na 
znanje. Tov. predsednik se zahva.li poroče* 
valcu in poziva vse tovariše(ice) k skupnemu 
stvarnemu delu v okviru organizacije. 

Zaradi prekratkega časa se preloži« refe* 
rat tov. Jesiha na eno prihodnjih zborovanj. 

Tov. predsednik poda poročilo o zadnji 
seji širjega sosveta. Njegovemu poročilu so 
navzoči sledili z zanimanjem. (Vodstvu orga* 
nizacije izreka članstvo popolno zaupanje. 

Ker ni bilo predlogov, zaključi tovariš 
predsednik zborovanje in otvori redni občni 
zbor ter preide takoj na dnevni red. Po pre* 
čitanju in odobritvi zapisnika zadnjega ob* 
čnega zbora poda svoje poročilo tajnik itov. 
Jesih. Poročilo, ki se je vzelo z odobrava* 
njem na znanje, se priključi zapisniku. 

Blagajnik tov. Pleskovič je objasmil bla* 
gajnisko stanje z dnetn 28. maja 1930. Iz nje* 
govega poročila je razvidno, da je bilo pla* 
čujočih članov 118. Društvo je imelo 
29 508-61. Din doohdkov in 21.89392 Din iz* 
datkov, prebitka torej 7614"69 Din. Zaostanki 
na članarini znašajo 720 Din, tako da znaša 
imovina 8334-69 Din, od katere pa odpade na 
šolsko matico 3000 Din, na društveni fond 
pa 1150 Din. Čista imovina društva bi torej 
znašala dne 28. maja 1930. 4284 Din. V ime* 
nu račjinskih pregledovalcev je poročal tov. 
Kalan, da so računi v najlepšem redu in 
predlaga blagajniku absolutorij, kar ,se so* 
glasno sprejme. 

Po poročilu blagajnika je bil sprejet 
proračun za poslovno leto 1930./31. in se je 
določila mesečna članarina na 19 Din za red= 
ne člane, za učiteljice poročene z učitelji pa 
na 9 Din. ' . 

Pri volitvah je bil izvoljen sledeči od* 
bor: predsednik tov. Robert ;Piavšak, pod* 
predsednik tov. Juro ,Kislinger, tajnik A. 
Jesih, blagajnik |R. Pleskovič, tajnikova na* 
mestnica tov. Oinerzova, blagajhikova na* 
mestnica tov. A. Lapornikova, v ostali od* 
bor pa tov. L. Hofbauer, tov. Fr. Lebar in 
tov. V. Jurko. Namestniki: tov. L. Pirkovič, 
tov. A. Beg in tov. M. Sušnik. Za pregledo* 
valca računov tov. R. Kalan in tov. T. Ra* 
movševa. V 

Delegati za pokrajinsko skupščino so: 
Lebar, Pleskovič, Jesih, namestniki pa: Tori, 
Čander in Raispotnikova. 

Delegata za glavno skupščino sta Plav* 
šak in Jesih, 

Predsednik R. .Plavšak se zahvali v ime* 
nu izvoljenih odbornikov za zaupanje z za* 
gotovilorn, da bo .novi odbor tudi v bodoče 
posvečal svoje moči v dobi obit nčiteljatva 
in njegovih pravic, i Sam iza svojo osebo se 
stavlja tovarišem vsak čas in v vsakem oziru 
na razpolago. 

Ker 'je bil dnevni red s tem izčrpan, je 
zaključil predsednik občni zbor. 
Rob. Plavšak, preds. , A. JeBih, tajnik. 


